

الحسين (عليه السلام) والسلوك الاجتماعي للإنسان

عباس نوح سليمان محمد الموسوي

جامعة الكوفة / كلية التربية

الملخص :

هدفت الدراسة الحالية إلى التعرف على السلوك الاجتماعي للإنسان تجاه الحسين عليه السلام. واقتصرت الدراسة على الإنسان الذي يمارس السلوك الاجتماعي تجاه الحسين (عليه السلام).

لأجل تحقيق هدف الدراسة تتبع الباحث منهج الملاحظة في مجال الطبيعة ، إذ اعتمد في ملاحظته لسلوك أفراد مجتمع البحث على بروز المؤشرات التالية :

- ١ - أنواع السلوك الاجتماعي ومستوياته .
 - ٢ - مكونات (مجالات) السلوك الاجتماعي .
- وتوصلت الدراسة ان ممارسة السلوك الاجتماعي تجاهه (عليه السلام) يكسب الأفراد ما يلي : -
- ١ - ذات متحضرة مبنية على الأخلاق الفاضلة ، يسهم في تطوير المجتمع وتنمية طاقاتها نحو الأهداف السامية .
 - ٢ - التحلي بسمات الشخصية السوية من: الصبر، والتسامح، والإيثار، والحكمة، والجد، والمثابرة، والصدق، والإخلاص، والكرم، والشجاعة ، والثقة بالنفس...
 - ٣ - ممارسة السبل التي تؤدي إلى التضامن والتماسك الاجتماعي .
 - ٤ - رضا الله سبحانه وتعالى ، لان سلوكه يطابق النص القرآني ووفق ما جاء في سورة الشورى آية ٢٣ .
 - ٥ - الشعور بالسعادة ، لأنه يمتلك علاقة متينة مع الحسين (ع) ومع أفراد المجتمع .
 - ٦ - سلوك جمعي ، لقيامه بسلوك اجتماعي يشترك فيه مع ملايين من البشر .

كما خرجت الدراسة بمجموعة من التوصيات والمقترحات .

الكلمات المفتاحية : الحسين (عليه السلام) ، السلوك الاجتماعي ، الإنسان.

Al-Hussein (PBUH) and People's Social Behaviour
Abbas Noah Sulaiman Al-Mosawi
University of Kufa/College of Education
abbasn.sulaiman@uokufa.edu.iq

Abstract

The present study aims to identify the social behaviour of people toward Imam Hussein (PBUH).

In order to achieve the goal of the study, the researcher pursued the methodical observation of nature taking into consideration the following factors:

1. The types and levels of social behaviour.
2. The components (fields) of social behaviour.

The study found that individuals who practise social behaviour toward Imam Hussein (PBUH) gain the following features:

1. Civilized self based on morality which contributes in the development of society towards lofty goals.
2. Wise personal characteristics such as: patience, tolerance, selflessness, wisdom, seriousness, and perseverance, honesty, sincerity, generosity, courage, self-confidence.
3. Practising ways that lead to solidarity and social cohesion.
4. Satisfying the Almighty God through behaving in accordance with Quran as stated in Ash-Shura verse (23).
5. Feeling happy because he has a solid relationship with Imam Hussein (PBUH) and with members of the community.
6. Collective behaviour, his social behaviour is shared with millions of people.

The study also presents a set of recommendations and proposals.

Key Words: Imam Hussein (PBUH), Social Behaviour, Honesty, Solidarity, Social Cohesion.